

PRESENTATION / PRESENTACIÓN

PRESENTATION NUMBER 80 REVISTA TEXTUAL /
PRESENTACIÓN NÚMERO 80 REVISTA TEXTUAL

On this occasion, the articles published in the Number 80 of the Revista *Textual, Análisis del medio rural*, address two major current issues of interest to scholars of Mexican and Latin American rural society. In the first part, comprised by the first six articles, the called family agriculture (FA) is multilaterally and diversely analyzed regarding its function in the reproduction of life of small and medium-scale farmers. It is important to highlight that the presentation of the articles on this topic, has been organized considering two criteria: from the theory to the practice and from the general to the particular.

In the second part, made up of the three final articles, different expressions of social struggle currently happening within the Mexican field, are exposed, which goes from the dispute for political power, properly speaking at the municipal and regional level, to the fight for the distribu-

En esta oportunidad, los artículos que se publican en el Número 80 de la Revista *Textual, Análisis del medio rural*, abordan dos grandes temas de actualidad e interés para los estudiosos de la sociedad rural mexicana y latinoamericana. En un primer bloque, comprendido por los primeros seis artículos, de forma multilateral y diversa, se analiza la función de la llamada agricultura familiar (AF) en la reproducción de la vida de los pequeños y medianos agricultores. Cabe destacar que la presentación de los artículos, relativos a este tema, se ha ordenado atendiendo a dos criterios: de la teoría a la práctica y de lo general a lo particular.

En el segundo bloque, conformado por los tres artículos finales, se exponen diversas expresiones de la lucha social que acontece hoy en día en el campo mexicano, lo cual va desde la disputa por el poder político, propiamente hablando, a nivel municipal y regional, hasta la lucha por la

tion of the economic surplus in the field of production of two important agricultural products: the oil palm in the coast of Chiapas and corn in Huamantla, Tlaxcala.

Deepening the exposition of the basic content of the articles included in the first part, we have that called: The concept of the family agriculture and its implications in the public policies in Mexico, in which it is stated that the structural adjustments that allowed the Neoliberal globalization in Latin America, from the decade of the 80s of the 20th century, caused transformations within the rural areas, and at the same time, they provided continuity to the exclusion of subsistence agriculture from national development priorities. Nowadays, this form of production is currently identified as Family Agriculture (FA), according to the current concept by the FAO and it constitutes a reference to design and implement public policies at global level. On this basis, the aim of this article consisted in thinking about the implications of the concept FA in the public policies of Mexico. For that purpose, a bibliographic analysis of the institutional documents of the FAO and other related to the topic, was conducted, which was contrasted with the content and orientation of public policy on the matter. Results show that, although the concept of FA is flexible and multidimensional, it acquires a normative character by conditioning the preponderance of family workforce in the management of productive units. In this way, it is constituted that the normative vision of the FA has allowed the exclusion of the non-business rural eco-

distribución del excedente económico en el ámbito de la producción de dos importantes productos agrícolas: la palma de aceite en la costa de Chiapas y el maíz en Huamantla, Tlaxcala.

Entrando de lleno en la exposición del contenido básico de los artículos incluidos en el primer bloque, tenemos el intitulado: *El concepto de agricultura familiar y sus implicaciones en las políticas públicas en México*, en el que se afirma que los ajustes estructurales que dieron paso a la globalización neoliberal en América Latina, a partir de la década de los años 80s del siglo XX, provocaron transformaciones en los espacios rurales, a la vez que dieron continuidad a la exclusión de la agricultura de subsistencia de las prioridades del desarrollo nacional. Actualmente, esta forma de producción se identifica como Agricultura Familiar (AF), según el concepto vigente de la FAO y constituye un referente para el diseño e implementación de políticas públicas a nivel internacional. Sobre esta base, el objetivo de este artículo consistió en reflexionar acerca de las implicaciones del concepto de AF en las políticas públicas en México. Con tal propósito, se realizó un análisis bibliográfico de los documentos institucionales de la FAO y otros afines con el tema, lo que se contrastó con el contenido y orientación de la política pública en la materia. Los resultados demuestran que, aunque el concepto de AF es flexible y multidimensional, adquiere un carácter normativo al condicionar la preponderancia de la mano de obra familiar en la gestión de las unidades productivas. Se concluye así que, aunque la visión normativa de la AF ha propiciado la exclusión de las unidades económicas rurales no em-

nomic units, this depends, ultimately, on the political position assumed by the current government.

Continuing with the theoretical approach of the socioeconomic context in which FA is developed, the article: *State of the art of the study on agri-food systems located in Mexico*, analyzes some national and international research on the Local Agri-food Systems (SIAL by its acronym in Spanish), approach that emerged as an alternative to enhance, in a better way, the resources of rural areas. Under this point of view, in the article of merit, the study approaches, the objectives and the results obtained in each contribution are analyzed, in order to find coincidences and conceptual differences that allow researchers interested in the subject to know the progress made in its study and application. Among the highlighted elements the territorial valorization, collective action, cultural heritage, respect for the environment, as well as the inclusion of women and youth, were found. However, despite the fact that significant progress has been made worldwide in the analysis of the implementation of the SIAL methodology in different territories, confirming that the intervention of government institutions, in support of local actions and a culture of responsible consumption, has been key factor for the success of the implementation, this did not occur in the case of Mexico, where this methodology has not yet managed to permeate government policies, which opens an opportunity to reinforce previous studies and generate new research that seeks to open institutional areas that in the immediate future will allow the formation of

presariales, esto depende, en última instancia, de la postura política que asuma el gobierno en turno.

Continuando con el abordaje teórico del contexto socioeconómico en el que se desenvuelve la AF, el artículo: *Estado del arte del estudio de los sistemas agroalimentarios localizados en México*, analiza algunas investigaciones nacionales e internacionales sobre los Sistemas Agroalimentarios Localizados (SIAL), enfoque que surgió como alternativa para valorizar, de mejor manera, los recursos de las zonas rurales. Bajo esta óptica, en el artículo de mérito se analizan los enfoques de estudio, los objetivos y los resultados obtenidos en cada aportación, con la finalidad de encontrar coincidencias y diferencias conceptuales que permitan a los investigadores interesados en el tema conocer los avances logrados en su estudio y aplicación. Entre los elementos destacados se encontró la valorización territorial, la acción colectiva, el patrimonio cultural, el respeto al medio ambiente, así como la inclusión de mujeres y jóvenes. No obstante, pese a que a nivel mundial se ha avanzado significativamente en el análisis de la ejecución de la metodología de los SIAL en diferentes territorios, confirmado que la intervención de las instituciones gubernamentales, como respaldo a las acciones locales y a una cultura de consumo responsable, ha sido factor clave para el éxito de la implementación, ello no ocurrió en el caso de México, en donde esta metodología aún no ha logrado permear en las políticas gubernamentales, lo cual abre una oportunidad para reforzar los estudios previos y generar nuevas in-

the necessary networks that give solidity to the territories for the benefit of farmers.

Under this same vein of analysis and evaluation of government intervention in the promotion of rural development, the article *public policies for the rural development in Brazil and Chile* analyzes the institutional design (actors involved, organizational structure, financing methods, objectives, target public) and the effects of the execution of two rural development policies aimed at FA in Brazil and Chile: PRONAF and PRODESAL, from a comparative analysis. The study was based on a literature review and on the analysis of official documents. Regarding the PRONAF, it is verified that there was a concentration of resources in the states of the Southern region of Brazil from the beginning of its implementation, which impeded an effective change in the current agricultural development model within the country. In the case of PRODESAL, it can be noted the need to develop impact evaluations, because the program generated dependency schemes related to its users. The comparison exercise developed to both programs allows to conclude that they show more similarities than differences, for this, they result essential in their countries to better valorize the FA and the reproduction of the material and symbolic conditions of the peasant economy within the rural environment.

With the article denominated: *contribution of the backyard rabbit production to the peasant economy as part of livelihood strategies in municipalities of the state of Morelos, Mexico*, the more particularized

vestigaciones que busquen la apertura de espacios institucionales que en el futuro inmediato permitan formar las redes necesarias que den solidez a los territorios en beneficio de los productores.

Bajo esta misma tónica de análisis y evaluación de la intervención gubernamental en el fomento del desarrollo rural, el artículo *políticas públicas de desarrollo rural en Brasil y Chile* analiza el diseño institucional (actores involucrados, estructura organizacional, formas de financiamiento, objetivos, público objetivo) y los efectos de la ejecución de dos políticas de desarrollo rural dirigidas a la AF en Brasil y Chile: PRONAF y PRODESAL, a partir de un análisis comparativo. El estudio se basó en una revisión bibliográfica y en el análisis de documentos oficiales. En relación con el PRONAF se verifica que hubo una concentración de recursos en los estados de la Región Sur de Brasil desde el inicio de su implementación, lo que impidió un cambio efectivo en el modelo de desarrollo agrícola vigente en el país. En el caso del PRODESAL, se observa la necesidad de realizar evaluaciones de impacto, ya que el programa generó esquemas de dependencia en relación con sus usuarios. El ejercicio de comparación efectuado a ambos programas, permite concluir que presentan más similitudes que diferencias, por lo que resultan imprescindibles en sus países para la mejor valorización de la AF y la reproducción de las condiciones materiales y simbólicas de la economía campesina en el medio rural.

Con el artículo denominado: *contribución de la producción cúnícola de traspatio*

approach, and a micro-level of the FE begins, a descriptive exploratory research of qualitative-quantitative nature was carried out with an avalanche-type sample, which allowed a total of 51 rabbit producers to be surveyed. In this way, the results of the research allow to conclude that the rabbit production is an activity that contributes to the economy of small farmers in the state of Morelos, either through the meat consumption or obtaining income from sales, therefore it constitutes a central element of their life strategies.

On its part, the article: *Social and economic aspects of the family brick micro-industry in the peri-urban area of Puebla, Mexico*, shows that the historical transformations of the rural area have deeply modified the functions of the brick communities located within the peri-urban area of Puebla and, specifically, the sociodemographic and economic characteristics of the brick families from San Pedro Cholula. For this, A cross-sectional study was conducted, through statistical sampling with a semi-structured questionnaire and a sample of 73 brick producers. Results evidence that the brick activity is still decisive for the family economy, due to the use of an increasing amount of family workforce, the high demand of the construction sector, the little land available and the low profitability of agricultural activity. Another of the important contributions of the study was to address the labor diversity that disrupts the idea of the rural linked exclusively to the agricultural, through the incorporation of the concept of pluriactivity.

The multilateral approach to the role of the FE in reproducing the lives of small

a la economía campesina como parte de las estrategias de vida en municipios del estado de Morelos, México, se inicia el abordaje más particularizado y a nivel micro de la EF. A tales efectos, se realizó una investigación exploratoria descriptiva de carácter cuali-cuantitativa con una muestra de tipo avalancha, que permitió encuestar a un total de 51 productores de conejos. De este modo, los resultados de la investigación permiten concluir que la producción de conejos es una actividad que contribuye a la economía de los pequeños productores campesinos del Estado de Morelos, ya sea mediante el consumo de la carne o la obtención de ingresos por las ventas, por lo que constituye un elemento central de sus estrategias de vida.

Por su parte, el artículo: *Aspectos sociales y económicos de la microindustria familiar ladrillera en la zona periurbana de Puebla, México*, muestra que las transformaciones históricas del espacio rural han modificado profundamente las funciones de las localidades ladrilleras ubicadas en la zona periurbana de Puebla y, de manera específica, las características sociodemográficas y económicas de las familias ladrilleras de San Pedro Cholula. Para ello, se efectuó un estudio de corte transversal, mediante un muestreo estadístico con un cuestionario semiestructurado y una muestra de 73 productores de ladrillo. Los resultados evidencian que la actividad ladrillera continúa siendo decisiva para la economía familiar, debido a la utilización de una cada vez mayor cantidad de mano de obra familiar, la alta demanda del sector construcción, la poca tierra disponible y la baja rentabilidad de la actividad agrí-

agricultural producers in the country closes with the article: *Working mothers: between productive and reproductive work*, which confirms that women have historically been in charge of family reproduction. However, this kind of job is undervalued and even considered non-work. By virtue of the aforementioned, the aim of the article in question was to discuss the main feminist contributions of the 20th and 21st century to the productive and reproductive work of women. To that end, a document review on feminism, feminist economy, sexual division of labor and maternity was conducted with the purpose of demonstrate the several forms in which the patriarchal power has relegated women to the private field, demanding them the reproduction of the home and impeding their personal and professional fulfillment on equal terms compared to the men. In this regard, it is concluded that there is an urgent need for men, the State, and companies to also take responsibility for domestic and care work that enables the functioning of the economic system as we know it.

The second part of articles, focused on the analysis of the different contemporary manifestations of rural struggle, begins with the article entitled: *the creation of Indigenous Municipalities in Morelos, is it an action for self-determination of the indigenous peoples of Xoxocotla, Hueyapan, Coatetelco and Tetelcingo?* in which the antecedents of this municipality struggle are exposed and the set of legal gaps that affect the exercise of self-determination of the municipalized indigenous peoples are documented. Thus, paradoxically enou-

cola. Otro de los aportes relevantes del estudio fue abordar la diversidad laboral que trastoca la idea de lo rural ligado exclusivamente a lo agrícola, mediante la incorporación del concepto de pluriactividad.

El abordaje multilateral de la función de la EF en la reproducción de la vida de los pequeños productores agrícolas del país, se cierra con el artículo: *Madres trabajadoras: entre el trabajo productivo y reproductivo*, el cual confirma que las mujeres han sido históricamente las encargadas de la reproducción familiar. No obstante, este tipo trabajo es infravalorado e incluso considerado no trabajo. En virtud de lo antes dicho, el objetivo del artículo en comento fue discutir acerca de los principales aportes feministas del siglo XX y XXI al trabajo productivo y reproductivo de las mujeres. Con tal objeto, se llevó a cabo una revisión documental sobre feminismo, economía feminista, división sexual del trabajo y maternidades con la finalidad de evidenciar las diversas formas en que el poder del patriarcado ha relegado a las mujeres al ámbito privado exigiendo de ellas la reproducción del hogar y dificultando su realización personal y profesional en igualdad de condiciones respecto a los varones. Con base en ello, se concluye en la imperiosa necesidad de que los hombres, el Estado y las empresas, se responsabilicen también del trabajo doméstico y de cuidados que posibilita el funcionamiento del sistema económico tal como lo conocemos.

El segundo bloque de artículos, enfocado en el análisis de las diversas manifestaciones contemporáneas de la lucha rural,

gh, in 2014, after decades of indigenous struggle and resistance, the government of the state of Morelos presented a bill to amend article 40 of the Local Constitution and give way to the creation of indigenous municipalities. This reform could be materialized at the end of 2017, however, in the complex process of its practical materialization, has created a substantial number of conflicts of social and political nature, to the point of making its benefits null.

On its part, in the article: *Social capital and collective action in the oil palm cultivation in the coast of Chiapas. Study of Oleopalmex*, it can be seen the way in which the expansion of the oil palm cultivation in Mexico has created a set of regressive processes, such as the lower participation of small local producers who are subject to the conditions established by transnational extracting companies, the accumulation of land and the appropriation of most of the surplus by these same companies, as well as the appearance of negative environmental effects. However, within this adverse context, a group of farmers from the coast of Chiapas have faced the challenge of building the social company Oleopalmex in order to partially reverse the sanctions imposed by the oil extracting companies, and manage to appropriate a greater percentage of the value generated in the palm system.

Finally, in the article: *Corn production in Huamantla Tlaxcala*, the conditions for the rainfed production of Creole yellow corn are disclosed, as well as the factors that influence its low productivity and profitability, in order to identify proposals that

se inicia con el artículo intitulado: *la creación de Municipios Indígenas en Morelos ¿Acción para la libre determinación de los pueblos indígenas de Xoxocotla, Hueyapan, Coatetelco y Tetelcingo?* en el que se exponen los antecedentes de esta lucha municipalista y se documentan el conjunto de lagunas jurídicas que afectan el ejercicio de la libre determinación de los pueblos indígenas municipalizados. Así, de forma por demás paradójica, en el año 2014, después de décadas de lucha y resistencia indígena, el gobierno del estado de Morelos presentó una iniciativa de ley para reformar el artículo 40 de la Constitución Local y dar paso a la creación de municipios indígenas. Dicha reforma logró concretarse a finales de 2017; sin embargo, en el complejo proceso de su materialización práctica ha dado origen a una gran cantidad de conflictos de orden social y político, a tal punto de hacer nugatorios sus beneficios.

Por su parte, en el artículo: *Capital social y acción colectiva en el cultivo de palma de aceite en la costa de Chiapas. Estudio de Oleopalmex*, se da cuenta de la forma en que la expansión del cultivo de palma de aceite en México ha generado un conjunto de procesos regresivos, tales como la menor participación de los pequeños productores locales que se encuentran sujetos a las condiciones que establecen las empresas extractoras transnacionales, la acumulación de tierras y la apropiación de la mayor parte de los excedentes por parte de estas mismas empresas, así como la aparición de efectos ambientales negativos. No obstante, en medio de este contexto adverso, un grupo de producto-

benefit farmers, since in the study developed, a negative benefit/cost ratio was obtained. Despite this, farmers from the studied region are still sowing native corn that is mainly aimed at the self-consumption, giving priority in this way, to the quality over productivity, which responds to a substantive element of their local culture.

res de la costa de Chiapas se han dado a la tarea de construir la empresa social Oleopalmex con el fin de revertir parcialmente las sanciones impuestas por las empresas extractoras de aceite y lograr apropiarse de un mayor porcentaje del valor generado en el sistema de palma.

Finalmente, en el artículo: *La producción de maíz en Huamantla, Tlaxcala*, se dan a conocer las condiciones de la producción temporalera de maíz amarillo criollo, así como los factores que influyen en su baja productividad y rentabilidad, a fin de identificar propuestas que beneficien a los productores, toda vez que en el estudio realizado se obtuvo una relación Beneficio/Costo negativa. Pese a ello, los productores de la región estudiada continúan sembrando maíz nativo que mayoritariamente destinan al autoconsumo, privilegiando, de este modo, la calidad sobre la productividad, lo cual responde a un elemento sustantivo de su cultura local.

Dr. Juan José Rojas Herrera
Editor Principal